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1. Bestuursverslag Stichting Theaterfestival Boulevard 2024   

De viering van de veertigste editie was veelomvattend. Elf dagen lang scheen de zon volop. De 

viering van de terugkeer naar de binnenstad was voelbaar. Het bleek een thuiskomstgevoel te geven, 

aan het team, de makers/ gezelschappen en bezoekers. Duizenden bezoekers planden hun bezoek 

aan het festival. En met de terugkeer in de binnenstad bereikten we weer meer spontane passanten 

en dagjesmensen die we kennis konden laten maken met het veelbetekenende podiumkunstwerk van 

een alsmaar groeiende gemeenschap aan kunstenaars die zich aansluiten bij Boulevard. In dit 

jaarverslag blikken we terug op een editie waarbij we hebben gevierd zonder weg te kijken.    

We trapten de editie af met de veel besproken voorstelling van Igor X Moreno, Karrasekare, die ons 

meenam naar een tijd waarin Carnaval een ritueel was om met het begin van de lente de bevrijding 

van het lichaam te vieren. Daarna volgde een breed aanbod: van gevestigde namen tot aanstormend 

talent. Woordkunstenaar Manu van Kersbergen nam de zinsnede “In den beginne was het woord” uit 

de bijbel als vertrekpunt voor de voorstelling De Herontdekking van de hemel. We vierden de 

hoogkwalitatieve waarde van hiphopcultuur. Omar Rajeh stelde in Dance is not for us, dans als meest 

revolutionair, provocerend en confronterend in een land in oorlog, vernieling en dood. De 

samenwerking van Het Houten Huis met het Vlaamse gezelschap Theater Stap had groots succes 

met Voor ze Verdwijnen, dat op een passende buitenlocatie werd gespeeld.   

Met een uitgebreide afdeling publieksverbinding lukte het om nog meer verdieping aan te brengen aan 

de toegankelijkheid van het festival. Concreet: een breed programma voor de kleine beurs, de 

vertalingen in gebarentaal en een hoge opkomst bij de georganiseerde voorzieningen die prikkels 

temperen.   

Team Boulevard kijkt met trots terug op de aanloop naar en de uitvoering van het festival in augustus 

2024.   

 

’s-Hertogenbosch, 24 maart 2024   

   

 

 

   

Dana Kibbelaar 

Directeur-bestuurder   
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Programma 2024   

Het programmateam heeft het afgelopen jaar de meeste aandacht gestoken in de terugkomst naar de 

binnenstad. Belangrijk daarbij was de vertaling van opgedane lessen in het landelijke Zuiderpark en 

de realiteit van een verkleind festivaloppervlak op de Parade, naar een festivalhart waar alle makers 

goed uit de verf komen. Een festivalhart dat bovendien toegankelijk is voor een breed publiek en waar 

families zich ook thuis kunnen voelen.   

Spraakmakende opening   

We trapten de editie af in het Theater aan de Parade met de voorstelling Karrasekare van Igor & 

Moreno. Het choreografenduo, dat dit jaar voor de vijfde maal op het festival te zien was, bespeelde 

voor het eerst de grote zaal met een episch ritueel over de mens en de natuur. Ons openingspubliek 

werd gevraagd zich over te geven aan dit muzikale en visuele spektakel. Mensen kwamen gelauwerd 

uit de zaal. Maar voor anderen was het erg uitdagend om zich ertoe te verhouden. Er werd opvallend 

hartstochtelijk nabesproken in de foyers en aan de bar.   

Unanieme publiekswaardering   

Voor ze Verdwijnen van Het Houten Huis en Theater Stap speelde op een privé landgoed, waar – met 

de stad naast de deur – de bewoonde wereld erg ver weg leek. Er ontspon een volledig fictief verhaal, 

dat magisch was vormgegeven, over een kaboutervolk dat door wetenschappers werd bestudeerd.   

Bezoekers konden zich dit jaar ook weer verheugen op voor hen zo bekende kunstenaars die alle drie 

op bijzondere locaties te zien waren. Ze lieten hun koopgedrag bevragen bij Dries Verhoeven’s Alles 

moet weg. In Boukje Schweigmans Binnenstebuiten ontdekten men hun lichamelijke zelfwaarneming.  

Laika trakteerde in de skatehallen op een ongeëvenaard groots zintuigelijk stuk over de zinloosheid 

van oorlog in Tortot.    

We merkten dat de coproductie Deep/End van Club Gewalt en de Dansers in de Pleinzaal van 

Theater aan de Parade drie dagen achtereen bijna uitverkocht was terwijl we moeite hadden om 

diezelfde zaal te vullen bij het concert van de grote zangeres Naaz. Deze les nemen we mee en 

daarom passen we de placering van het muziektheater in 2025 aan.  

Nieuw bij Boulevard   

Dit jaar is spokenword kunstenaar Manu van Kersbergen groots binnengekomen. Samen met de 

muzikanten van .multibeat maakte van Kersbergen De Herontdekking van de Hemel: een theatraal 

concert met Van Kersbergen als vader, als geëngageerd mens, als taalliefhebber en –worstelaar.   

De Ronde de Roo veroverde vele harten met hun absurde mime-voorstelling in de tuin van de Sint 

Janskathedraal. Dukebox en Arjuna Vermeulen zorgden voor een klapper, door de Bossche street 

culture scene op het podium zetten. In veel verschillende programma’s en korte acts van makers uit 

‘s-Hertogenbosch en omgeving, plus een drietal bestaande hiphop bewerkingen uit het nationale 

theatercircuit gaven ze zowel de bekendheid als de veelzijdigheid van deze kunstvormen een boost. 

Refraction van het Utrechtse Underdogz haalde de top drie van best gewaardeerde voorstellingen. 

Het leek een niet aflatende stroom van energie en activiteit, die ook buiten de tent te zien was. 

Bijvoorbeeld tijdens openbare danslessen voor kinderen en andere geïnteresseerden.   
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In de avond werd een cypher georganiseerd, die regelmatig samenviel met de uitloop van de laatste 

act van het gratis toegankelijke Torenpodium. 

Torenpodium   

Het Torenpodium met gratis programmering als een talkshow, circus, dans en in de avond bands 

bracht een verscheidenheid aan publieken samen.  

Het podium was heel zichtbaar, met daarop vele internationale en nationale bespelers. Samen met het 

Vlaamse festival Theater op de Markt konden we de Braziliaanse Grupo Impacto naar Nederland 

halen om hun Baobás te tonen. Het was bijzonder om te zien hoe de gedanste geschiedenis van 

Brazilië, die grotendeels onbekend moet zijn bij onze bezoekers, toch z’n impact niet miste en de 

tegenhanger vormde van het meer explosieve tweede deel van de voorstelling.   

Het was opvallend hoeveel verschillende publieksgroepen samendromden op het plein. In het 

bijzonder de avond met het trio Rens, Jaïr en Ome Uncle op het Torenpodium werd zo echt een groot 

pleinfeest voor iedereen.  

Future Feels – studenten kunstvakopleidingen Avans en Fontys  

Het Future Feels programma was een bruisende smeltkroes van talent en creativiteit, waar Avans en 

Fontys studenten hun artisticiteit toonden aan een enthousiast publiek. De locatie, Pand18, bleek een 

schot in de roos. De centrale ligging en de gezellige crewcatering creëerden een warme thuisbasis 

waar studenten, organisatie en publiek elkaar makkelijk konden vinden. De programmering was een 

mix van korte, toegankelijke Avans voorstellingen en de meer complexe producties van Fontys. De 

diversiteit aan voorstellingen trok een breed publiek en de studenten droegen met trots hun 

verantwoordelijkheid, wat zorgde voor een soepel verloop van het festival. Een hoogtepunt was het 

uitwisselingsprogramma, waar studenten waardevolle inzichten kregen in de (mensen achter) de 

culturele sector. De frequentie en de vroege starttijd van de sessies zijn echter punten van aandacht 

voor de volgende editie.  

Er is ook ruimte voor verbetering. De Avans studenten, verenigd in Club Felix, waren gedurende het 

hele festival als een hechte groep aanwezig, terwijl de Fontys studenten wat minder cohesie 

vertoonden. Om de samenwerking tussen de scholen te versterken, streven we er volgend jaar naar 

de studenten eerder, al voor Boulevard, met elkaar in contact te brengen. Zowel per school, als tussen 

de scholen. Een ander aandachtspunt is de betaling van de studenten. Fontys studenten werden 

betaald op basis van ticketverkoop, terwijl Avans studenten een vast bedrag ontvingen. De vraag is of 

één systeem voor alle studenten mogelijk is, aangezien Boulevard afhankelijk is van de richtlijnen van 

de scholen. De Open Mic avonden boden een podium voor stand-up comedy en werden goed 

bezocht. Het leverde ook gesprekken op in ons team. Hoe gaan we om met grappen die in strijd zijn 

met de kernwaarden van Boulevard? Om te voorkomen dat er ongewenste situaties ontstaan, stellen 

we een document op met de waarden van Boulevard en delen we deze vroegtijdig met de artiesten.  

We beschouwen Future Feels als een zeer geslaagd onderdeel van ons programma. Door te 

focussen op gelijkwaardigheid tussen de scholen, het uitwisselingsprogramma te finetunen, een 

eenduidig beleid te voeren ten aanzien van betaling en de inhoud van de Open Mic avonden te 

bewaken, kan Future Feels volgend jaar nóg beter worden.   
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Nachtprogramma   

We verplaatsen de FOMO FATALE avonden naar Willem Twee om meer ruimte te genereren voor de 

live acts, maar die locatie bleek het publiek moeilijker te kunnen vinden dan de Bossche Brouwers 

vorig jaar. Wel was er veel bijval en enthousiasme over het programma. Meerdere bezoekers waren 

verrast dat een act als LIONSSTORM te vinden was in ‘s-Hertogenbosch – een show zo queer en 

rauw dat Bossche jongeren gewend zijn om daarvoor naar de Randstad te moeten reizen. Het 

programma voegde artistiek echt iets toe aan het aanbod in ‘s-Hertogenbosch. Tegelijkertijd blijft qua 

integratie in het festival en de locatie nog werk aan de winkel.  

Queer én intiem was ook de avond die Teddy Tops organiseerde in de Azijnfabriek op 

donderdagavond. We zoeken voor de volgende editie samen met de initiatiefnemers en het Queer 

Arts Festival naar een nog groter queer programma in de avond en nacht.   

Lijn 73   

Boulevard werkt onder de noemer Lijn73 samen met theater- en dansmakers die een speciale 

betrokkenheid bij de stad ontwikkelen, veelal buiten de binnenstad en rond een specifieke thematiek 

of onderzoeksvraag. Hierin kiezen we waar mogelijk voor een langere samenwerking met makers en 

doelgroepen. Zo borgen we de toewijding van deelnemers en bouwen we voort op wederzijds 

vertrouwen. We lichten hier de vier Lijn73- makers toe.   

Cheroney Pelupessy’s missie is om de verhalen van mensen uit de Indische en Molukse 

gemeenschappen waar ze toe behoort, een podium te geven. Middels een jarenlang groter 

onderzoek, waaruit verschillende onderzoeksprocessen en producties voortkomen, wil ze zelf dit 

‘toebehoren’ ook beter begrijpen en vormgeven. Momenteel werkt zij aan een voorstelling over de 

relatie tussen moeder en dochter. De verhalen van de Bossche groep, Dansa Bersama genoemd, 

resoneren met de verhalen van de moeder. We onderzoeken nu hoe de resultaten van dit onderzoek, 

als een contextprogramma, de voorstelling in 2025 kunnen ondersteunen.   

Choreograaf Donna Chittick werkte in aanloop naar haar nieuwe voorstelling Sound [2025] aan een 

onderzoek rond de zintuiglijke beleving van geluid. Hoe kan geluid op verschillende manieren worden 

ervaren en op welke manier kan Chittick deze bevindingen meenemen in het creatieproces? Dit 

onderzoek met dove, slechthorende en horende dansers en adviseurs startte vanuit de wens die 

Donna met Boulevard deelt, namelijk om een artistiek proces in te richten met kennis van een 

verscheidenheid aan zintuigelijke belevingen. De adviseurs van Boulevard en de bredere contacten 

en kennis van onze publieksverbinder hielpen Donna dit traject vorm te geven. De ontdekkingen in de 

studio, en de studio-feedback sessies met peers bleken vervolgens inhoudelijk heel erg waardevol te 

zijn. Tijdens het festival werd het artistieke proces gedeeld en de vondsten benoemd in twee 

nagesprekken voor een gemengd publiek.   

Hanna van Mourik Broekman organiseerde met haar gezelschap afgelopen zomer in  

‘s-Hertogenbosch een ontmoeting rondom het thema: hoe draag je zorg voor iemand die het minder 

heeft dat jij? Zij heeft de door haar methode voor ontmoeten en uitnodigen voor het eerst in  

‘s-Hertogenbosch toegepast. Ze werkt de komende twee jaar met Boulevard in de Bossche wijk de 

Kruiskamp. Wij nodigden hiervoor, in samenwerking met het gezelschap, een tiental gasten uit in het 

voortraject: een ervaringsdeskundige, een coördinator mantelzorg, een social designer, een 

jongerenwerker, de wethouder Zorg uit ‘s-Hertogenbosch, jonge mantelzorgers en mensen uit het 

Jeroen Bosch Ziekenhuis en verschillende lokale gemeenschapsversterkende organisaties. Door een 
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verdrietige samenkomst van persoonlijke gebeurtenissen in de twee weken voorafgaand aan het 

festival moest het gezelschap zich voorlopig terugtrekken uit het festival. In 2025 hoopt het 

gezelschap dit traject voort te zetten. De analyse van het proces is dan pas goed te maken.   

Stichting Stadshout Den Bosch nodigde kinderen uit om te komen bouwen. Onder begeleiding van 

professionele timmerlui zagen en timmeren ze meubels of speelgoed. De kleinsten maakten kleine 

schilderijtjes op hout. Er werd hout gebruikt van omgewaaide bomen uit de stad. De afgelopen twee 

edities is er door Stadshout – in samenwerking met de Boulevardbezoekers – gebouwd aan de 

verschillende elementen van het kinderdorp die we voor deze editie hebben kunnen hergebruiken. Zo 

hadden we naast de werkplaats waar kinderen konden bouwen, zagen en timmeren ook een zandbak 

en drie huisjes, waaronder een bibliotheek en een huis waar met houten speelgoed gespeeld kon 

worden.   

Contextprogramma   

Met de terugkeer naar de binnenstad hebben we de mogelijkheid aangegrepen om het 

contextprogramma opnieuw vorm te geven. Drijfveer achter elk programmaonderdeel was het 

faciliteren van ontmoetingen en verdiepende kennismakingen tussen makers, publieken en 

genodigden. Dat gebeurde deze editie niet op één vaste uitvalsbasis, maar op diverse locaties op het 

festival. Het contextprogramma bestond uit nagesprekken bij een zestal voorstellingen, een dagelijkse 

talkshow in het festivalhart en werksessies in Huis73 en Theater Artemis. Iedere dag, aan het einde 

van de middag, hostte Yahmani Blackman de drie kwartier durende talkshow. Midden op de Parade 

wisselden vertrouwde Boulevard makers, zoals Dries Verhoeven en Katja Heitmann, elkaar af met 

showcases van nieuwe gezichten van onder andere de makers uit het Future Feels programma of 

diverse makers die op het plein waren geprogrammeerd. Eric Alink en Teddy Tops sloten af met een 

column waarbij het verleden van 40 jaar Boulevard werd gekoppeld aan een observatie aan het 

heden. Het zorgde voor een afwisselende en laagdrempelige kennismaking tussen de makers en de 

publieken, waarbij het brede publiek makkelijk in en uit kon lopen. Tijdens het Gebarencafé op 3 

augustus vond een speciale editie van de talkshow plaats, waarbij gebarentaal tijdens dit programma 

de norm was. Eva Prevaes, een dove moderator, was deze dag de co-host van Yahmani. Er was een 

mix van dove, slechthorende en horende mensen te gast in het programma. Middels gebaren-, schrijf- 

en stemtolken was het programma zowel voor horende als dove gasten te volgen.   

Internationale samenwerkingen   

Met behulp van Creative Europe programmeerden en coproduceerden we dit jaar de prelude 

Shoe/Farm van het Vlaamse gezelschap Buren. Zij stonden voor de derde maal op het festival. Buren 

produceert werk dat heel beeldend en muzikaal is. Voor ons is een Europese samenwerking belangrijk 

om dit soort werk, dat zowel experimenteel is als een grote middenzaal nodig heeft, te kunnen blijven 

tonen. Het lukte op het laatste moment helaas niet om de Italiaanse Chiara Bersani te ontvangen op 

Boulevard. De voorstelling bleek nog erg in ontwikkeling. Dat stelde onze productie en marketing voor 

te veel vraagtekens en financiële uitdagingen. We konden de presentatie van L’Animale in goed 

overleg opschorten naar een later moment. Ook hier toonde zich de waarde van duurzame 

samenwerking. We ontvingen we Omar Rajeh, die voor de derde maal op Boulevard te zien was, 

ditmaal met een heel persoonlijk werk, de solo Dance is not for us. Dit is een maker waarmee het 

gesprek over context en presentatie goed gevoerd kan worden. Met eerdergenoemde gezelschap  
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Igor & Moreno betraden we na vier eerdere festivalpresentaties nu voor het eerst de grote zaal. We 

constateren dat we de afgelopen jaren een aantal stevige bespelers hebben leren kennen via Creative 

Europe en via onze adviseurs. Het stelt ons in staat om duurzame relaties op te bouwen, gesprekken 

te voeren en een grotere impact te maken dan een speelbeurt alleen al kan hebben. Op internationaal 

gebied is dat geen vanzelfsprekendheid. Voor ons ligt er een duidelijke wens om zowel via ons .apap 

netwerk alsook met behulp van nieuwe adviseurs nieuwe internationale aanvullingen op ons 

programma uit te nodigen, met speciale aandacht voor makers uit Indonesië, het Caribisch deel van 

het Koninkrijk en Suriname.   

 

Publieksverbinding   

In 2024 is het domein Publieksverbinding verder gegroeid (letterlijk met een extra medewerker) binnen 

onze organisatie en zijn er weer stappen gezet op gebied van toegankelijkheid en inclusie. Deze 

praktijk is dusdanig ingebed in de organisatie, als onderdeel van alle afdelingen, dat het 

meerjarenbeleidsplan hierop gestut is en als richtinggevende pijler van onze werking is gemaakt. 

Publieksverbinding is een praktijk van proberen en uitproberen, onderzoeken en aangaan, mislukken 

en floreren, binnen de beschikbare middelen en mensen. Dat doen we samen met onze bezoekers en 

adviseurs, met maatschappelijke organisaties, met onze makers en met het veld. Via onder meer 

publieksonderzoeken, onze Focusgroep Toegankelijkheid (adviseurs) en makerspraktijken delen we 

informatie en werken we aan innovatie.   

De afdeling initieerde tijdens het festival de werksessie Creative Access en als onderdeel van het 

contextprogramma op het festival. In een besloten gesprek onderzochten we met elkaar wat radicale 

toegankelijkheid binnen de podiumkunsten in de praktijk betekent. Aanwezig bij het gesprek waren 

stakeholders uit de sector, afgevaardigden van de gemeente, visionairs en pioniers, podia en 

financiers. De deelnemers werden uitgedaagd om na te denken over wat zij vanuit hun rol of professie 

zouden kunnen doen zodat er een systeemverandering ontstaat naar structurele toegankelijkheid in 

het hart van het professionele maakveld. En wat en wie daarvoor nodig is. De makers deelden wat ze 

precies nodig hebben en hoe het productieproces anders ingericht zou moeten worden én welke 

financiering daarbij hoort. De programmeurs gaven aan steeds meer de waarde in van deze nieuwe 

artistieke taal in te zien. We hebben het voornemen om dit gesprek voort te zetten en goede 

voorbeelden en initiatieven te zoeken en bij elkaar te brengen.    

Inclusief werken vraagt om een andere manier van je organisatie inrichten. Het gaat om het besef van 

een ander perspectief op tijd en ruimte. Bijvoorbeeld: het werken met of ontvangen van mensen met 

een beperking kan meer tijd kosten, bepaalde zorg vragen en bijzondere faciliteiten nodig hebben. 

Uiteindelijk moet deze kennis ook meegenomen worden in het opstellen van begrotingen. Om elke 

afdeling binnen Boulevard in één keer te bereiken met het werk van onze publieksverbinders 

organiseerden we ook dit jaar een bijeenkomst rond de Actielijst Toegankelijkheid. Hier worden per 

afdeling de aandachtspunten rondom toegankelijkheid meegenomen in de voorbereidingen voor de 

aankomende editie. Binnen het programma waren er dit jaar een flink aantal voorstellingen met een 

diversiteit aan lichamen en kwaliteiten, zoals Motus Mori: Corpus van Katja Heitmann, Falling van 

Misiconi, Voor ze verdwijnen van Theater Stap / Het Houten Huis en EENIEDEREEN van 

Schippers&VanGucht. Ook het Lijn73 project van Donna Chittick focuste zich op toegankelijkheid voor 

en betrokkenheid van de doven community bij het maken van haar nieuwe voorstelling.  

Samen met onze adviseurs en ervaringsdeskundigen bouwen we elk jaar verder aan een toegankelijk 
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en inclusief festival waarbij mogelijke fysieke, mentale en sociale barrières zoveel mogelijk zijn 

geslecht. Dit jaar hebben we hier een vervolgstap gezet met onze focusgroep: tien betrokken 

bezoekers, vrijwilligers en makers die elk op hun eigen expertise adviseren over de toegankelijkheid 

van het festival. Zij komen drie keer per jaar samen om ons te adviseren. Een concreet voorbeeld: 

naar aanleiding van de eerste bijeenkomst hebben we video’s opgenomen van voorstellingsteksten in 

gebarentaal, bij de voorstellingen die aangeboden werden met tolk.   

 

Marketing en Communicatie   

De terugkeer naar de Bossche binnenstad, het prachtige weer, 48.000 bezoekers aan voorstellingen 

(37.000 verkochte kaarten, 11.000 bezoekers van het gratis programma) en in totaal 100.000 

bezoekers van het festival vormden de kroon op het veertigjarig jubileum van Theaterfestival 

Boulevard. Hiermee hebben we de targets voor dit jaar gehaald. We hadden zo’n 23% meer 

kaartkopers dan vorig jaar, waarvan 57% nieuwe bezoekers. Het publiek waardeerde het festival met 

een 8,1. In dit jubileumjaar heeft Rogier Roeters weer het artwork voor de campagne gemaakt. Hij 

stelde vier werken uit een speciaal voor Boulevard gemaakt serie beschikbaar. Ook de aankleding van 

het festivalhart had een feestelijk tintje: grote ronde confettisnippers vormden de bewegwijzering en 

de borden, in het festivalhart en op alle locaties in de stad. We hebben de eerste stappen gezet om 

met het Culturele Doelgroepen Model te gaan werken. Samen met collega’s van de grote culturele 

instellingen in de stad hebben we data bij Whooze ingekocht om ons adressenbestand te verrijken 

met de gegevens over de culturele doelgroepen. Ook is er inmiddels een kaart van ’s-Hertogenbosch 

waarop te zien is welke doelgroepen waar wonen. Het komende jaar kunnen we daardoor nog beter 

bepalen waar we onze (offline-) middelen in gaan zetten. Daarnaast heeft een stagiair afgelopen jaar 

een advies geschreven over de volgende stappen in het data gedreven werken.  

In 2024 zijn we doorgegaan op de eerder ingeslagen weg met de focus op storytelling en helpen 

kiezen, waarbij toegankelijke taal een extra aandachtspunt was. De onlinestrategie was gericht op de 

kanalen Facebook, Instagram en Youtube. Voor de afgelopen editie hebben nog meer makers en 

gezelschappen korte video’s gemaakt om publieken met hen kennis te laten maken. Dit in combinatie 

met de online advertentiecampagne leverde goede resultaten op. De advertenties zijn met name 

ingezet op Meta (Facebook en Instagram). Vier op de tien mensen die Boulevard googelden, hebben 

daadwerkelijk een ticket gekocht. In 2024 is er met een groter advertentiebudget gewerkt t.o.v. 2023 

(+45%) en scherpere keuze in doelgroepen. Dit resulteerde in een hogere kaartverkoop (+175%). Het 

aantal volgers op Instagram is gegroeid naar 8.008 (target voor 2024 was 7.500). In november 2023 

was dit nog 6.811. Er zijn aanpassingen gedaan zodat de site nog fijner te bekijken is op de telefoon 

en zijn ook de kleuren en de opbouw van de pagina’s aangepast naar aanleiding van feedback van 

gebruikers. Dit is in goede aarde gevallen bij de gebruikers en resulteerde in positieve feedback op de 

website. Het websiteverkeer is dit jaar lastiger te meten omdat er minder data binnen komt vanwege 

de nieuwe cookie regelgeving. Voorzichtige aannames zijn dat de keuzefilter pagina’s en de dagtip 

beter zijn bekeken dan in 2023 (op basis van de wel beschikbare data). Opvallend is dat bij 

Toegankelijkheid de pagina over prikkelvriendelijk bezoek vaker bekeken is dan de informatie voor 

doven en slechthorenden of blinden en slechtzienden.  

Boulevard heeft ruime media-aandacht gekregen. Het Brabants Dagblad besteedt elk jaar veel 

aandacht aan het festival en pakte dit keer extra uit naar aanleiding van het 40-jarig jubileum. 

Opvallend was dat ook vanuit lokale media meer aandacht voor Boulevard was. Zo werd een 
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aflevering van de talkshow Brugman van DTV op Boulevard opgenomen, werden de directieleden 

geïnterviewd in het programma Focus (ook van DTV) en voor het Brabants Dagblad. Tijdens het 

festival waren recensenten van alle landelijke dagbladen en de vakpers ruimschoots aanwezig.   

 

Duurzaamheid   

Duurzaamheid is een groot aandachtspunt bij Theaterfestival Boulevard zowel in ecologisch als 

relationeel opzicht. We nemen het bewustzijn over duurzaamheid mee in alle keuzes die we maken en 

in de samenwerkingen met zowel (artistieke en maatschappelijke) partners als leveranciers. We 

bestrijden voedselverspilling, werken met groene energie, beperken transportbewegingen en 

investeren in duurzame relaties met makers en partners.   

We ontwikkelen door met als basis de richtlijnen van duurzaamheidskeurmerk Green Key. Dit is het 

internationale keurmerk voor organisaties in de toerisme- en recreatiebranche die serieus en 

controleerbaar bezig zijn met duurzaamheid. Boulevard behield in 2024 het niveau GOUD.   

 

Organisatie   

Sinds april 2022 heeft Boulevard een tweehoofdige directie. Op 1 april 2025 treedt Josine Gilissen aan 

als nieuwe directeur-bestuurder van Stichting Theaterfestival Boulevard en Stichting Bosse Nova in  

’s-Hertogenbosch. Samen met Dana Kibbelaar vormt zij dan de tweehoofdige directie.  

Dana Kibbelaar vervult haar rol sinds 2022 en vormde eerder een duo met Tessa Smeulers, die na de 

editie van 2024 afscheid nam. Na het afscheid van Tessa Smeulers was Daniële Streep zes maanden 

(juni – december) naast Dana Kibbelaar duo interim-directeur aangesteld. Onderdeel van haar 

opdracht was de evaluatie van het duo-bestuursmodel onder medewerkers, stakeholders en de Raad 

van Toezicht. Hieruit is een positief beeld gekomen met betrekking tot meerstemmigheid en werk-

privébalans en daaruit volgend heeft de Raad van Toezicht besloten om het bestuursmodel voort te 

zetten.  

De vaste organisatie van 11 parttime medewerkers kan dankzij opdrachten die worden verricht onder 

de vlag van Stichting Bosse Nova, het jaar rond werken. Deze opdrachten dragen bij aan 

kennisontwikkeling en ondernemerschap. Naast deze medewerkers werd het festival georganiseerd 

en gedragen door 38 freelance collega’s, in uiteenlopende vakgebieden zoals samenstellen van 

programma, toegankelijkheid, produceren, schrijven, vormgeving, hospitality en video/fotografie. Een 

deel van deze collega’s werkt een groot deel van het jaar mee aan de ontwikkeling van het festival, 

sommigen werken alleen in de uitvoering.  

Ook afgelopen jaar werkten we tijdens het festival samen met ongeveer 230 vrijwilligers: een groep 

mensen van onschatbare waarde. Hun ambassadeurschap is waardevol, net als de enthousiaste inzet 

en het eigenaarschap wat zij voelen. De meest gehoorde motivaties zijn het samenzijn, culturele 

betrokkenheid, contact met publiek/ artiesten en iets terug kunnen doen voor de stad. We zagen ook 

een lichte verjonging in de poule van vrijwilligers, wat zorgde voor een goede aansluiting bij de 

thematieken die het festival uitdraagt.  

De toegankelijkheid van het festival en wat wij daarin van onze vrijwilligers verwachten, wordt 

meegenomen in de briefing die ze krijgen. Dit jaar hebben we een nieuwe stap gezet met een 

Wellbeing Team van acht vrijwilligers. Zij kunnen ingezet worden bij ondersteuning van specifieke 

activiteiten rondom toegankelijkheid. Denk aan ondersteuning bij de prikkelvriendelijke ontvangst, het 
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Gebarencafé of bij de diverse groepsbezoeken.  

  

Zorg voor sociale veiligheid en meerstemmigheid    

Bij Theaterfestival Boulevard staan wij voor een bedrijfscultuur waarbinnen iedereen plezierig en veilig 

kan werken en waarbinnen misstanden of grensoverschrijdend gedrag niet getolereerd wordt. Tijdens 

het festival communiceren we aan de publieken via een bord op verschillende plaatsen over gewenste 

omgangsvormen. Wij bieden een meldprocedure voor geval er een onveilige situatie is ontstaan.  

Medewerkers, vrijwilligers en artiesten kunnen bij integriteitskwesties en vormen van ongewenst 

gedrag zich melden bij de Raad van Toezicht, directeur-bestuurders of op informele wijze vertrouwelijk 

spreken met onze externe vertrouwenspersoon Sabine van Pelt (Facit). Ook is het beleid 

Omgangsvormen en Integriteit vastgesteld en gepubliceerd.    

 

Fair practice code   

In het kader van Fair Pay werken we in lijn met de CAO Nederlandse Podia voor alle medewerkers. 

Met zelfstandigen wordt, afhankelijk van de opdracht en duur van de opdracht, een arbeids- dan wel 

opdrachtovereenkomst afgesloten.   

Het honorarium van zelfstandigen wordt berekend op basis van de inschaling in de CAO met een 

opslag van 50%. Voor flexibel inzetbare zelfstandigen voor korte duur, met minder zekerheid op 

herhaling en/of verlenging, berekenen wij een flexicurity toeslag. Aan componisten en auteurs worden 

met tussenkomst van belangenorganisaties auteursrechten betaald.   

 

Wet normering topinkomens   

De organisatie betaalt geen vergoedingen die boven de WNT-normen uitkomen. De Toezichthouders 

verrichten hun taken en werkzaamheden onbezoldigd.     

Omdat de directeur-bestuurders een dienstverband hebben bij Stichting Bosse Nova verwijzen wij 

voor de WNT-verantwoording 2024 mede naar het jaarverslag 2024 van Stichting Bosse Nova. Een 

afdruk hiervan is als bijlage toegevoegd.   

   

Code Diversiteit en inclusie   

We dragen de waarden die in deze Code worden geformuleerd mee op alle niveaus van het festival.   

Boulevard probeert binnen het team de diverse  perspectieven en kwaliteiten van alle medewerkers 

te benoemen en versterken. Tijdens de voortgangsgesprekken en teamvergaderingen vergroten we 

het bewustzijn rond de diversiteit van stemmen in de organisatie.   

Boulevard kiest bewust voor makers uit verschillende generaties, zowel jonge makers als 

midcareers. Ook de diversiteit aan verhalen en het zichtbaar maken van onderbelichte makers, 

publieken en praktijken staan voorop. Met makers en deskundigen werken we aan kwesties van 

meerstemmigheid, democratie en  participatie.   
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Het team Publieksverbinding bouwt aan relaties met minder traditionele publieken, met grote aandacht 

voor toegankelijkheid en inclusie. In de kern gaat het om het verlagen van drempels, het verbinden 

met doelgroepen die eerder weinig bereikt werden en aansluiten bij thema’s die in de maatschappij 

leven.   

Boulevard bouwt bewust aan duurzame relaties met mensen en organisaties die ons inspireren 

en versterken om onze doelen te bereiken op het gebied van toegankelijkheid, diversiteit en inclusie 

en daardoor ook de brug slaan met voor Boulevard nieuwe publieken.   

 

Governance code cultuur   

Boulevard is ingericht conform de Governance Code Cultuur  en hanteert het Raad van Toezicht-

model. De zes leden zijn  toezichthouder vanuit een gedeelde liefde voor het festival  en vanuit 

gedeelde culturele en maatschappelijke waarden  maar ook diverse perspectieven en expertises.  De 

werkwijze, werkzaamheden en verantwoordelijkheden  van zowel directeur-bestuurders als de raad 

van toezicht  zijn in een Bestuursreglement vastgelegd. Zij volgen training en coaching van ervaren 

bestuurders en nodigen critical  voices uit die hun denken en handelen scherp houden.   

 

Financiën  

We kunnen vaststellen dat de publieksinkomsten (recette en horeca) van editie 2024 goede cijfers 
laten zien. Dat geeft ons het vertrouwen dat de ingezette koers kan zorgen voor het stijgen 
van publieksaantallen waarbij we zorgvuldig risico’s blijven afwegen.  
 
De steun van private fondsen is niet meer zo zeker als het was. We merken bij meerdere fondsen een 
koerswijziging die voor onze planning vaak (te) laat bekend zijn. Dit is een flinke uitdaging, omdat we 
voor bijna 20% afhankelijk zijn van fondsinkomsten.  
 
De stijgende kostenlijn die de afgelopen jaren is ingezet zien we terug in de lasten. Vooral binnen de 
personele- en infrastructurele posten zien we een behoorlijke verhoging. In de jaarrekening zijn de 
verschillen tussen de begroting en de realisatie op het gebied van kosten en inkomsten nader 
inzichtelijk gemaakt.   
 
Het exploitatieoverzicht 2024 laat een positief saldo zien van € 14.074. Dit saldo is als volgt te 
specificeren: 
 
- Exploitatieresultaat 2024 voor bijzondere baten en lasten  - € 28.120 
- Saldo bijzondere baten en lasten        € 42.194 
Exploitatie saldo 2024         € 14.074 
 
De post bijzondere baten en lasten betreft een vrijval van in voorgaande jaren gereserveerde kosten. 
De gemaakte reserveringen zijn in die jaren (tot en met 2022) voor een te hoog bedrag opgenomen.   
 
Van het positieve saldo ad € 14.074 zal een bedrag ad € 12.115 gereserveerd worden in een 
bestemmingsreserve. Het resterende saldo € 1.959 zal worden toegevoegd aan de vrije reserves als 
onderdeel van het Eigen Vermogen. Het Eigen Vermogen stijgt daarmee van € 141.625 per  
31-12-2023 naar € 155.699 per 31-12-2024. 
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In het onderstaande overzicht zijn de definitieve cijfers 2024 opgenomen in vergelijking met de 
begroting 2024. De begroting 2024 in dit overzicht is de definitieve begroting 2024 zoals vastgesteld 
tijdens de RvT vergadering van 11 juni 2024. 
 
 
 
 
  

begroting  Jaarrekening  
BATEN 2024 2024 verschillen 

     

1. Publieksinkomsten 430.000 457.246 27.246 

2. Sponsorinkomsten 143.250 152.330 9.080 

      

3A Vergoedingen uit samenwerking 17.500 20.413 2.913 

3B Opbrengsten horeca 455.000 505.565 50.565 

3C 
Opbrengsten programmaverkoop en 
merchandise 0 2.638 2.638 

3E Andere overige inkomsten 27.000 74.634 47.634 

3. Totaal overige inkomsten 499.500 603.250 103.750 

      

4. Totaal directe opbrengsten 1.072.750 1.212.826 140.076 

      

5A Bijdragen particulieren incl. vrienden 25.000 23.510 -1.490 

5C Bijdrage van private fondsen 535.000 410.000 -125.000 

6. Subtotaal Eigen inkomsten 560.000 433.510 -126.490 

      

7. Subsidie Fonds Podiumkunsten 494.364 493.864 -500 

8. Meerjarige subsidie provincie 254.650 254.650 0 

9. Meerjarige subsidie gemeente 531.940 531.940 0 

      

10A Bijdrage Nederlandse overheden 0 0 0 

10B Bijdrage Nederlandse publieke fondsen 14.000 13.740 -260 

10. 
Incidentele bijdragen/subsidie uit publieke 
middelen 14.000 13.740 -260 

        

11. Subtotaal subsidies en bijdragen 1.294.954 1.294.194 -760 

      

12. Totale baten 2.927.704 2.940.529 12.826 

     

LASTEN       
     

1. Beheerslasten personeel 625.900 668.791 42.891 

2. Beheerslasten materieel 199.369 206.499 7.130 

3. Totaal beheerslasten 825.269 875.290 50.021 
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4A Tijdelijk personeel 344.346 342.356 -1.990 

4B 
Uitkoop/honoraria kernprogrammering 
podiumkunsten 578.500 576.609 -1.891 

4C Uitkoop/honoraria overige programmering 0 45.272 45.272 

4D Overige activiteitenlasten personeel 100.000 98.983 -1.017 

4. Totaal activiteitenlasten personeel 1.022.846 1.063.221 40.375 

      

5A Locatiekosten 478.005 482.512 4.507 

5B Marketing 210.600 215.167 4.567 

5C Overige materiële activiteitenlasten 298.000 313.490 15.490 

5. Totaal activiteitenlasten materieel 986.605 1.011.170 24.565 

        

6. Totale activiteitenlasten 2.009.451 2.074.390 64.940 

        

7. Totale lasten 2.834.720 2.949.680 114.961 

        

8. Saldo uit gewone bedrijfsuitoefening 92.984 -9.151 -102.135 

      

9. Saldo rentebaten/-lasten ( en bankkosten ) -12.983 -18.969 -5.986 

      

10. Saldo bijzondere baten en lasten -80.000 42.194 122.194 

      

11. Exploitatieresultaat 0 14.074 14.073 

 
De definitieve begroting 2024 sluit op € 0,- rekening houdende met een post onvoorzien ad € 80.000. 

Het exploitatie resultaat voor bijzondere baten en lasten laat een negatief saldo zie ad € 28.120 zien.        

Dit verschil is als volgt te verklaren; 

Meer directe opbrengsten      € 140.076 
Minder bijdrage uit private fondsen   - €  126.490 
Minder subsidies en bijdragen    - €               760 
Meer baten (totaal)          €    12.826 
Meer Beheerslasten       €     50.021 
Meer activiteitenlasten       €           64.940 
Meer rente- en bankkosten      €             5.986 
Meer lasten (totaal)       €      120.947   
Subtotaal        - €  108.121 
 
Bij: vrijval post onvoorzien        €   80.000 
Verschil          €    28.121 
Baten  
 
De recette inkomsten zijn € 27.246 hoger dan begroot. In totaal werden er 36.377 betaalde tickets 
uitgegeven tegenover 31.484 betaalde tickets in 2023. 
 
De sponsorinkomsten zijn € 9.080 hoger dan begroot. Deze wordt enerzijds veroorzaakt door lagere 
bijdragen ad € 18.358 vanuit Stagelight, Avans en AB-Inbev. Er zijn daarbij voor € 27.438 aan extra 
donaties ontvangen. Hiervan is € 25.000 specifiek bestemd om te kunnen investeren in het duurzaam 
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genereren van meer inkomsten uit de Vrienden, € 2.438 is ontvangen uit extra donaties n.a.v. de 
wervingsactie om meer Vrienden te genereren. Zie ook bij de lasten onder marketingkosten.  
 
De hogere opbrengsten uit horeca ad € 50.565 bestaat uit een hogere pachtafdracht ad 
€ 5.703 door de foodbars op de Parade maar wel minder inkomsten uit arrangementen ad € 2.631. 
Daar tegenover staat, mede door 11 dagen prachtig weer, een hogere horecaomzet ad € 47.493. 
 
De opbrengsten uit merchandise waren niet begroot maar leverden alsnog € 2.638 op.  
 
De andere overige inkomsten zijn € 47.634 hoger dan begroot. Hiervan is € 2.362 een hogere bijdrage 
vanuit Creative Europe voor het project apap: feminist futures. De overige € 45.272 zijn inkomsten 
voor de projecten Broedplaats en Arjuna Vermeulen. De inkomsten en kosten voor deze projecten 
waren ten tijde van het opstellen van de begroting nog niet bekend. De opbrengst komt voor hetzelfe 
bedrag terug onder de post Uitkoop/ honoraria overige programmering. 
 
De gerealiseerde bijdragen vanuit de Vrienden van het festival zijn € 1.490 lager dan begroot. Eind 
2023 is het vermogen van de Stichting Vrienden aan het festival overgeheveld. In 2024 zijn de niet 
ontvangen vriendenbijdragen vanuit deze Stichting afgeschreven.  
 
De bijdragen vanuit de private fondsen zijn € 125.000 lager dan begroot. Dit verschil wordt 
veroorzaakt doordat een aanvraag aan het Fonds voor Cultuurparticipatie ad € 125.000 niet werd 
gehonoreerd. Deze uitslag werd in de eerste dagen van het festival ontvangen.  
 
Lasten 
 
De beheerslasten personeel laten een overschrijding ad € 42.891 zien. Deze overschrijding wordt 
veroorzaakt door een hogere doorbelasting van tijdelijke personeelskosten vanuit de Stichting Bosse 
Nova n.a.v. het vertrek van directeur-bestuurder Tessa Smeulers. 
 
De beheerslasten materieel komen € 7.130 hoger uit dan begroot. Dit verschil wordt verklaard doordat 
de kosten voor het beleidsplan m.b.t. de kunstenplanperiode 2025-2028 alsnog in het boekjaar 2024 
zijn opgenomen.  
 
De uitkoop voor de overige programmering laat een overschrijding zien ad € 45.272. Dit zijn de 
programmakosten voor Broedplaats ’s-Hertogenbosch en theatermaker Arjuna Vermeulen. Beide 
projecten vallen binnen PLAN Talentontwikkeling Brabant. Deze kosten staan in relatie tot de 
opbrengsten voor Broedplaats en Arjuna Vermeulen. De inkomsten en kosten voor deze projecten 
waren ten tijde van het opstellen van de begroting nog niet bekend. 
 
Er is een overschrijding ad € 4.507 te zien bij de locatiekosten. Deze overschrijding wordt veroorzaakt 
door meerdere onvoorziene kleine noodzakelijke uitgaven m.b.t. de productie van de programmering.  
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In de begroting Marketing & Communicatie zijn er diverse kleine overschrijdingen en besparingen op 
verschillende posten geweest. Zo is er meer besteed aan o.a. tegenprestaties i.h.k.v. de 40e editie, de 
opening en website en publieksonderzoek. En zijn er minder kosten gemaakt voor o.a. de 
kassasystemen, toegankelijkheid en publieksverbinding. Dit alles zorgde bij elkaar voor een besparing 
ad € 8.401. Eind 2024 is er een wervingsactie opgezet om meer vrienden voor het festival te werven. 
Hiervoor is een extern bureau ingehuurd. Deze investering kostte € 12.968 en leverde een 
verdubbeling van het aantal vrienden op. Alles bij elkaar heeft bovenstaande geresulteerd in een 
overschrijding ad. € 4.567. 
 
De meeropbrengsten uit de nieuwe vrienden zullen worden opgenomen in de begroting 2025. 
Daarnaast is uit het overgebleven deel van de donaties een Bestemmingsreserve gevormd. Deze 
reserve wordt in 2025 ingezet om de geworven vrienden vast te houden en verder uit te breiden.  
 
De overschrijding ad € 15.490 bij de overige materiële activiteitenlasten bestaat uit hogere 
inkoopkosten voor de horeca in verband met de hogere horecaomzet. Daarnaast was er meer 
personele capaciteit benodigd.  
 
Financieringsmix 
 
De gerealiseerde financieringsmix 2024 is als volgt:  
 
Financieringsmix 2024 mutatie 2023 

Structurele subsidiegelden 43,5%  4,7% 38,8% 

Publieke inkomsten    37%  7,8% 29,2% 

Sponsoring/ overige bijdragen   5,1%  0,3%   4,8% 

Particuliere fondsen 13,9% -0,8% 14,7% 

Incidentele subsidiegelden   0,5% - 12% 12,5% 

Totaal 100%  100% 
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Vooruitblik 2025    

De 41ste editie van Theaterfestival Boulevard vindt plaats van 7 t/m 17 augustus 2025 en presenteert 

wederom theater, dans, muziek[theater] en kunst in verschillende verschijningsvormen. Boulevard zal 

dan weer hartstochtelijke voorstellingen en inspirerende ontmoetingen brengen op vele locaties die de 

stad rijk is. In 2025 kunnen we voortbouwen op een stevig fundament van afgelopen edities. Het feit 

dat we weten dat we de komende jaren in de binnenstad blijven, biedt kansen en geeft veel rust ten 

opzichte van de afgelopen bewogen jaren. We hebben vaste waarden neergezet en richten ons nu op 

een verfijning van onze ambitie. In 2025 kiest Boulevard voor makers die genereus zijn in hun 

verbeeldingskracht en werk maken dat wil resoneren. Makers die de grenzen van disciplines 

doorbreken en het publiek uitdagen om hun perspectieven op de wereld te laten kantelen.  

MAKERS IN 2025 UITGELICHT  

Met Kopergietery/ Marijke Pinoy en haar familie bereiden we in ’s-Hertogenbosch een locatieproject 

met filmische sferen voor dat zowel binnen als buiten een villa in de stad zal spelen. Miet Warlop 

werkt al sinds langere tijd in het geheim aan wat zij ‘de schedel van het onderbewustzijn’ noemt, een 

plek waar je grootste angsten en verlangens samenkomen. Dit hoogtepunt krijgt de naam Delirium, 

een woord dat verwijst naar de dingen die ontsnappen aan het tastbare. Een staat van verwarring, 

een droom, een reis. Berlin en NTGent spelen, met een tribune die uitkijkt op de zijgevel van een 

Bossche flat hun Living Apartment Together.  

Louis Janssens onderzoekt [queer] familiebanden buiten het gezin terwijl Julie Cafmeyer in haar Erotic 

City de complexiteit van persoonlijke #metoo ervaringen én afwikkelingen uitspeelt. Met Joseph 

Toonga tonen we niet alleen zijn nieuwe The Body Black Festival, maar bewandelen we ook een 

uitgebreid publiekstraject. Piet Van Dycke komt met Beyond met zijn ladders en acrobaten op locatie. 

Daarmee geeft hij een vervolg aan de voorstelling Beyond The Edge die in 2024 tijdens Boulevard te 

zien was.  

We zetten in op de ontwikkeling van een nieuwe cohesie en toegankelijk van de familievoorstellingen 

en kinderactiviteiten op de Parade, in de vorm van een Familieplein.  

Met Dukebox en Arjuna Vermeulen slaan we een nieuwe slag in de ontwikkeling van street culture op 

het podium (Tent Paars). Daarvoor zijn we in gesprek met verschillende ontwerpers die aan de 

veelzijdigheid van podiumkunsten die street culture rijk is, een ruimte kunnen ontwerpen die daarop 

aansluit. Met vertrouwen zien we uit naar Theaterfestival Boulevard 2025 waar we de artistieke 

waarde en de betekenis van het festival in volle glorie zullen aanbieden.  

  

 

 

 


